
   حميد صناعتي
فيلم »باديگارد« آخرين س��اخته شواليه 
س��ينماي ايران، ابراهيم حاتمي كيا يكي 
از بهتري��ن و فاخرترين آثار س��ينمايي 
جمهوري اس��امي ايران اس��ت. فيلمي 
ك��ه بع��د از س��ال ها، ش��عار حفاظت و 
صيان��ت از ارزش هاي انقاب اس��امي و 
نظام جمهوري اسامي ايران را بار ديگر 
دربرداشته و در مسير انتقال سخن و پيام 

خود صد در صد موفق است. 
»باديگارد« به جرئت اثري خوش ساخت 
اس��ت و كمترين اش��كال فيلمنامه اي و 
فرمي��ك را دارد و محت��واي آن به خوبي 
در فرم تنيده ش��ده اس��ت و با ديدن فيلم 
جان مطلب بيان مي شود: حفاظت از نظام 
و انقاب هزينه اي غير از غيرت و ش��رف 
نمي خواهد، پول و اسكناس براي مزدوراني 
است كه نامشان باديگارد است؛ البته اسم 
فيلم كمي ش��يطنت مي كند، حاج حيدر 

مدام خود را محافظ مي نامد ولي نام فيلم 
باديگارد اس��ت! ش��ايد علت آن است كه 
حاتمي كيا مي خواهد اين واقعيت را نشان 
دهد كه حاج حيدر ها همگي اگرچه خود 
را محافظ مي دانند )كه هس��تند( ولي اگر 
نظام و انق��اب را يك پيك��ره بدانيم اين 
پيكره قطعاً باز به باديگاردان خود نيازمند 
است، باديگارداني كه دنيا آنها را بدين نام 
مي شناسد ولي آنان خود را به نام ديگري... 
يا شايد آنكه حاتمي كيا خود را باديگاردي 

مي شناسد كه از فيلم محافظت مي كند. 
اما ف��ارغ از تم��ام اينها محافظ��ان واقعي 
هميشه موجوديت خود را در گرو حفاظت 
از آن ارزش��ي مي دانند كه براي آن تاش 
مي كنند و انگار به دنيا آمده اند تا از ارزش 
مورد نظر خود حفاظت كنند. محافظ واقعي 
هستي خود را براي ارزشش مي گذارد و اين 
همان شرافتي است كه يك باديگارد به آن 
نياز دارد. پس فيلم ش��عارش را بلند س��ر 

مي دهد من محافظم پس هستم. 
فيلم با يك نمايش جالب شروع مي شود، 
نمايش��ي كه در آن نه يك شخصيتي كه 
كاماً مردمي و ب��ه دور از ريا و جاه و مقام 
و بازي هاي انتخاباتي است، بلكه اتفاقاً در 
گير و داري همين داس��تان هاي سياسي 
مشغول فعاليت است و او نيز مانند بسياري 
ديگر از شخصيت ها به باديگارد نيازمند. اما 
باديگارد ما يك بچه حزب اللهي جا مانده 
از جنگ است و دل در مسير ديگري دارد؛ 
حفظ ارزش هاي نظام و انقاب و رسيدن 
به دوس��تاني كه خيلي وقت پيشتر پرواز 
كرده اند، اما با تمام اينها كار نظام را به هر 
شكل و رنگي كه باش��د كار انقابي خود 
مي داند و اين همان ش��رافتي است كه از 
آن سخن رفت. باديگارد فيلم حاج حيدر، 
كه يك قهرم��ان واقعي اس��ت در حمله 
تروريستي از ش��خص حفاظت مي كند و 
ضمن آن خود هم كمي مجروح مي شود، 

ولي مقام سياسي چندي بعد فوت مي شود 
و حيدر فيلم به علت آنكه در شيوه حفاظت 
خود به گونه اي خاص و مشكوك محافظت 
كرده است مورد اتهام قرار مي گيرد، اتهامي 
غيرمنصفانه كه برخاسته از قانون امروزي 
سياست بي عدالت است، اما حيدر مردانگي 
و عزتش بيشتر از آن است كه براي اثبات 
خويش به محكمه بياي��د، بلكه به خاطر 
احترام به نظام هرچه باشد را مي پذيرد و 
تعليق و اخراج را به ديده منت مي گيرد تا 
آنكه مزد واقعي را در راه حفظ از علم بومي 

و ملي شهادت وار مي گيرد. 
اينجا نقطه اوجي است كه فرم با آن شدت 
پيدا مي كند و علت آن هستي مردي است 
كه براي حفاظت ش��كوهمندانه به پايان 
مي رسد و چون حفاظت ديگر براي او معنا 
ندارد پس هستي اش نيز به پايان مي رسد. 
»بادي��گارد« درس��ت در زمان��ه اي ك��ه 
پديده هايي مثل »فروش��نده« و »ابد و يك 
روز« حال ما را به اس��م ديدن واقعيت هاي 
تلخ جامعه بد مي كند يك حقيقت روش��ن 
و مهم��ي را به نمايش مي گ��ذارد كه باعث 
مي شود مثل هميش��ه مقابل روشنفكران 
ش��واليه صفت قد علم كند و ب��ه آنها مانند 
زماني كه آويني در مقابلش��ان ايستاده بود 
و در دوران هشت سال دفاع مقدس بيشتر 
از آنكه دم از هويت ملي و ديني اي بزنند كه 
هر روز روي ش��انه هاي مردم شهر به سمت 
بهشت زهرا مي روند بيشتر به ياد اشغال هاي 
صندوقخانه هاي قجري هستند، بگويد كه به 
دوران خود كمي با چشم بيشتر باز نگاه كنيد 
و يادتان باش��د كه در دوران فعلي و معاصر 
ما كوس پيچش م��و ديدن ح��رف زيادي 
اس��ت و هركه حرف ديگري دارد به همان 
جشنواره ها پناه ببرد و اشك هاي جانكاهش 
را براي مردم متوسط و پايين شهر آنجا بريزد 
ولي من هم��راه طبقه اصي��ل همين مردم 
خاكي و مهربان پيامم را به همه بدون هيچ 
جشنواره اي مي رسانم و حرفم هم يك جمله 

است؛ من محافظم پس هستم.
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من محافظم پس هستم
نگاهي به »باديگارد« آخرين ساخته ابراهيم حاتمي كيا به بهانه عرضه در نمايش خانگي

   زهرا  جعفري
كتاب » آينه« مجموعه داس��تانی عاش��ورايی 
است كه حاوی هشت داستان كوتاه است. اين 
كتاب توسط گروه پژوهش شهيد صدر منتشر 

شده است. 
بس��ترهاي تاريخي قيام عاش��ورا، حوادث روز 
عاش��ورا و وقايع پس از آن هنوز ابعاد ناگفته و 
ناشناخته بسياري دارد كه در لحظه لحظه آن 
آموزه ها و تجربيات ارزش��مندي نهفته است. 
همه اين مسائل باعث مي شود تا يك نويسنده به 

سمت نوشتن كتابي با اين موضوع برود. 
كتاب »آينه« در برگيرنده هشت داستان كوتاه 
است كه در هر كدام يك شخصيت تاريخي در 
مواجهه با قيام امام حس��ين)ع( معرفي ش��ده 
است. هر داستان توسط يك نويسنده به نگارش 
درآمده اس��ت و نويس��نده گاه به لش��كر امام 
حسين )ع( مي رود و گاه به سپاه مقابل. اساس 
همه ماجراها در هر داستان برگرفته از روايات 
معتبر تاريخي است و دخل و تصرف ادبيات در 
حوادث و شخصيت ها بسيار بسيار اندك است. 
در اي��ن كت��اب مي بينيم كه تصمي��م هر يك 
از اي��ن ش��خصيت ها در مواجهه با قي��ام امام 
حس��ين )ع( منفرد و منقطع از گذشته ش��ان 
نيست و ريش��ه هاي انتخاب هر يك را بايد در 

گذشته فرد جست وجو كرد. 
عاشورا در اين كتاب معركه آزمايش بزرگ الهي 

است و تنها كساني از اين امتحان سربلند بيرون 
مي آيند كه پي��ش از آن خود را ب��راي چنين 

روزي آماده كرده اند. 
شخصيت ها در اين كتاب به چند دسته تقسيم 
مي شوند، يك: كس��اني كه با بصيرت به سوي 
حسين مي روند. دو: كساني كه سعادت ابدي را 
در گرو ياري فرزند پيامبر مي دانند اما ترديدها 
و تعلقاتشان مانع از همراهي آنها با حسين )ع( 
مي شود. سه: كساني كه مي دانند حق در كدام 
سوي ماجراست اما جرئت ياري حق كه ظاهراً 
پيروز هم نمي ش��ود را ندارند و از مواجه شدن 
با حسين )ع( فرار مي كنند. چهار: برخي ديگر 
هم مي دانند كه نبايد دستشان به خون فرزند 
خدا آلوده شود، اما تقدير آنها را به سپاه عمربن 

سعد مي كشاند. 
نويس��ندگان اين هشت داس��تان كوتاه منيژه 
آرمين، شيرين اسحاقي، ابراهيم حسن بيگي، 
اكبر صحرايي، سهيا عبدالحسيني، بيژن كيا و 
علي اكبر والايي است كه به ترتيب داستان هايي 
با عناوي��ن »ببار  اي اش��ك بر كوي��ر ندامت«، 
»دور ش��و«، »ص��داي پ��اي آب«، »درناهاي 
فرات«، »عش��قم را نمي فروش��م«، »ترديدي 
تكرارشونده«، »سريده در دام« و »رد شمشير 
بر پيش��اني« نوش��ته اند. گفتني است؛ بخش 
پژوهشي و مديريت هنري داستان  ها توسط گروه 
پژوهشي شهيد صدر )ره(، متشكل از جمعي از 
طاب مدرسه علميه مشكاه، در مؤسسه خاكريز 

ايمان و انديشه انجام شده است. 
اين مؤسسه عاوه بر استفاده از منابع تاريخي، 
در تهيه اين مجموعه از مشاوره محمدحسين 
رجبي دواني در زمينه تاريخي و احمد شاكري 
در زمينه ويژگي  هاي داس��تاني نيز بهره برده 
اس��ت. همزمان در كنار اين اثر، كتاب صوتي 
آن نيز آماده ش��ده اس��ت و به همراه كتاب در 

مجموعه  اي عرضه مي شود .

نگاهي به كتاب » آينه«

»ترديد« و » انتخاب« بين حق و باطل

حضور ايران در نمايشگاه كتاب وين
مؤسس�ه نمايش�گاه هاي فرهنگي اي�ران در ش�انزدهمين دوره نمايش�گاه 

بين المللي كتاب وين شركت مي كند. 
در اين دوره از نمايش��گاه ناش��ران ايراني با ارائه كتاب هايي در حوزه دين، تاريخ، علوم، 
ايران شناسي، آموزش خط، مجموعه داستان هاي شاهنامه، آموزش زبان فارسي و هنر به 
ارائه آثار خود مي پردازند. شانزدهمين دوره از نمايشگاه بين المللي كتاب وين از 9 تا 13 
نوامبر 2016 برابر با 19 تا 23 آبان ماه سال جاري در فضايي به مساحت 8 هزار و 800 متر 
مربع برگزار مي شود. جمهوري اسامي ايران نيز امسال براي چهارمين بار در اين نمايشگاه 
شركت مي كند. اين نمايش��گاه به عنوان بزرگ ترين رويداد صنعت نشر، كتاب و ادبيات 
در اتريش محسوب مي شود كه با همكاري اتحاديه ناشران اتريش و بخش خصوصي به 
عرضه تازه ترين كتاب هاي منتشر شده در زمينه آثار داستاني، كتاب هاي آموزش آشپزي، 
نشريات، هنر و موسيقي، ادبيات كودكان و نوجوانان و سفرنامه ها مي پردازد. نمايشگاه 
بين المللي كتاب وين به مثابه جشنواره اي است كه بيش از 300 برنامه جنبي و كارگاه 
آموزشي در آن گنجانده شده و در ايام برگزاري بيش از 40هزار نفر از آن بازديد مي كنند. 
هزينه ورود به اين نمايشگاه 8 يورو است كه براي دانش آموزان، دانشجويان و سالمندان 

يورو، براي خانواده ها 12 يورو و براي كودكان زير 14 سال رايگان است.  5

كاترين بيگلو به راهپيمايي اربعين نمي آيد
كاترين بيگلو گويا قرار نيست پياده روي اربعين را سينمايي كند. اين درحالی 
است كه هفته گذشته ش�بكه »العالم« در گزارش�ي اعلام كرد هاليوود در نظر 
دارد با توليد مس�تند »اربعين بزرگ« آن را در سطح جهان به نمايش درآورد. 
العالم در  اين  رابطه نوشته بود:»هاليوود اين فيلم را با هزينه اي بالغ بر 200   ميليون 
دلار توليد خواهد كرد.« در همين راستا »كاترين بيگلو« كارگردان امريكايي، به بصره 

خواهد آمد تا از نزديك شاهد كنگره بزرگ اربعين باشد و در آن مشاركت كند.« 
»كاترين بيگلو« اولين سينماگر زني است كه جايزه اسكار كارگرداني را به دست آورده 
است. در خبر العالم گفته شده بود قرار است او به بصره بيايد و براي تهيه اين مستند، 

600 كيلومتر تا مرقد امام حسين)ع( با زائران اربعين همراهي كند. 
اما در روزهاي گذشته، حاتم حسن، نويسنده پايگاه اينترنتي »صوت العراق« خبر 
ساخت اين فيلم را كاماً كذب دانسته است. حاتم حسن بعد از جست وجوي فراوان 
متوجه شده اين خبر را ابتدا فردي به نام »فاح القريشي« ساخته و پرداخته است. 

اين فرد كسي اس��ت كه قبا هم اخبار كذب از عراق منتش��ر مي كرده و در يكي از 
خبرسازي هاي قبلي خود با وجود تكذيب مقامات عراقي ازجمله محمود عثمان )از 

شخصيت هاي كرد( حاضر به پس گرفتن خبر دروغ خود نشده است.

88498436سرويس فرهنگي

محمد رض�ا صاب�ري گف�ت به دنب�ال اكران 
موفق فيلم محمد رس�ول الله)ص( س�اخته 
مجيد مجي�دي در تركي�ه ب�ه زودي اكران 
اين فيلم در روس�يه و عراق آغاز مي ش�ود. 
محمدرضا صابري مدير عامل شركت سينمايي 
نور تاب��ان، تهيه كنن��ده و پخش كنن��ده فيلم 
س��ينمايي محمد رس��ول الله )ص( با اعام اين 
مطلب افزود: اكران فيلم محمد رسول الله )ص( 
در تركيه با اس��تقبال خوبي همراه شده است و 
تاكنون 330 هزار نفر به تماشاي فيلم نشسته اند 
و تعداد سالن هاي نمايش دهنده فيلم به 400 
سالن رسيده است. وي ادامه داد: از روز 27 آبان 
و با برگزاري مراس��م فرش قرم��ز فيلم »محمد 

رسول الله«، اكران فيلم در داغستان روسيه آغاز 
مي ش��ود. در اين مراس��م رئيس جمهور منطقه 
خود مختار داغستان، مجيد مجيدي و گروهي از 
عوامل فيلم حضور دارند و به دنبال آن اكران فيلم 
در روسيه ادامه پيدا مي كند. وي ادامه داد: قرار 
است فيلم محمد رسول الله به دو شكل دوبله به 

زبان روسي و با زير نويس به نمايش در آيد. 
صاب��ري از اكران اي��ن فيلم در ع��راق خبر داد 
و افزود: ش��هر بغداد دو سالن س��ينما دارد كه 
ظر فيت يكي از آنها هزارنفر اس��ت و از روز20 
آبان ماه در دوس��الن س��ينمايي در شهر بغداد 
فيلم به نمايش در مي آيد. همچنين با هماهنگي 
لازم و خريد تجهيزات قرار شده است كه فيلم 
محمد رسول الله در سه شهر كربا، نجف و اربيل 
نيز با دوبله عربي و زير نويس به نمايش در آيد. 
مدير عامل شركت سينمايي نور تابان با اشاره به 
اينكه به زودي اكران فيلم »محمد رس��ول الله« 
به صورت گس��ترده آغاز مي شود، گفت: با يكي 
از بزرگ ترين شركت هاي پخش درآسيا در حال 
مذاكره هستيم و توافقات اوليه نيز براي نمايش 

فيلم با دوبله و زير نويس صورت گرفته است.

مدير عامل شركت سينمايي نور تابان اعلام كرد

 آغاز اكران فيلم »محمد رسول الله« 
در روسيه و عراق از 20 آبان

رئيس سازمان ميراث فرهنگي :

صنايع دستي نقطه قوت دولت در تحرك اقتصادي است

در برنامه سينما روايت عنوان شد

»شب نامه« فيلمي 
هوشمندانه است

نود و نهمي�ن برنامه »س�ينما رواي�ت« به فيلم 
مستند جس�ورانه و جنجالي »ش�ب نامه« اثر 
سيد مهدي كرباسي با حضور جبار آذين منتقد 
سينما و رس�ول ش�ادماني مجري - كارشناس 
اختص�اص ياف�ت. فيلم�ي ك�ه برخي ه�ا ب�ا 
تهديد س�ازندگان فيلم س�عي دارن�د از اكران 
آن در مجام�ع مختل�ف جلوگي�ري كنن�د. 
مهدي كرباسي، كارگردان مستند »شب نامه« كه 
پيش از اين نيز با مستندهاي »فاكتور صوري« و 
»خوان هشتم« در برنامه س��ينما روايت حضور 
داش��ته در مورد زمان توليد اين مس��تند گفت: 
پژوهش فيلم از ابتداي س��ال 94 شروع شد و ما 
از اواسط آبان ماه 94 درگير كار شديم. از اواسط 
بهمن همان سال هم كانال تلگرامي در اين زمينه 

راه اندازي كرديم و فيلمنامه را نوشتيم. 
  فيلمنامه نزديك به ۳۰ بار بازنويسي شد

 كرباس��ي با بي��ان اينك��ه فيلمنامه اي��ن فيلم، 
فيلمنامه منعطفي بود به ط��وري كه نزديك به 
30 بار بازنويسي شد، افزود: برخي از شركت هايي 
كه نامي از آنان در اين فيلم برده شده ممكن است 
نسبت به ساخت اين فيلم وارد مباحث حقوقي 
شوند، اما ما اسنادي در اختيار داريم كه مي توانيم 

در دفاع از خودمان به آنان استناد كنيم. 
اين كارگردان اضافه كرد: براي اينكه روايت فيلم 
روا ن تر و سينمايي تر شود ما ورود حيدر را به فيلم 

قدري تغيير داديم و جلوتر انداختيم. 
به گفته كرباسي هنگامي كه نس��خه راف كات 
را برخي از مس��ئولان امنيتي ديدند مصاحبه با 

سيامك نمازي را مطرح كردند. 
  »شب نامه« فيلمي هوشمندانه است

جبار آذين، منتقد سينمايي نيز در اين برنامه با 
بيان اينكه اميدوارم برنامه سينما روايت، همچنان 
مس��تحكم و منس��جم با نمايش اينگونه آثار در 
خدمت به س��ينما و فرهنگ جامعه كوشا باشد، 
گفت: مس��تند »ش��ب نامه« فيلمي هوشيارانه 
اس��ت و روي عناصر س��اختار فيلم فكر ش��ده 
است و چيدمان هوش��مندانه اي دارد. اين فيلم 
نسبت به فيلم قبلي كارگردان )خوان هشتم( به 

استانداردهاي سينمايي نزديك تر است. 
وي تصريح كرد: فيلم جس��ت وجوگرانه حركت 
مي كند و در اين حركت توانسته است مخاطب 
را هم با خود همراه كند. ضمن اينكه تعليق ها و 
گره هاي هوشمندانه اي در قسمت هايي از اثر قرار 
داده شده تا همچون يك كار سينمايي بتواند براي 

مخاطب جذاب باشد. 
جبار آذين اظهار داشت: اين فيلم آغازگر حركتي 
است براي بازگش��ت به خويشتن و نگاه دقيق تر 

مخاطب به خودش، به جامعه و مسئولان. 
ب��ه گفت��ه وي، اين فيل��م ب��ه دلي��ل ماهيت 
افش��اگرانه اش و با وجودي كه داراي ابعاد ملي 
اس��ت، اما هرگز از رس��انه ملي پخش نخواهد 
ش��د. من در خيلي از محافل ش��نيدم كه عاوه 
بر تهديدهايي كه نس��بت به پخش آن داشتند 
س��عي كردند مانع نمايش اين فيلم شوند. واقعاً 
چه كساني مانع نمايش اين فيلم مي شوند؟ اين 
فيلم مگر چه چيزي را به ما نش��ان مي دهد كه 
برخي ها هراس دارن��د؟! آناني كه مقابل نمايش 
اين اثر ايستاده اند بر چه اساس و معياري اين كار 

را انجام مي دهند؟ 
آيا جز اين اس��ت ك��ه در عرصه ه��اي مختلف 
همسو با كساني هستند كه اين فيلم آنان را افشا 
مي كند؟ چرا وقتي اين فيلم قرار است در حوزه 
هنري و دانشگاه ها نمايش داده شود با يكسري 

محدوديت ها روبه رو مي شود؟!

    اسماء معتمد
چند شب پيش معصومه ابتكار، رئيس 
س��ازمان محيط زيس��ت مهمان برنامه 
»دورهمي« بود. وي در پاس��خ به سؤال 
چالش برانگيز مهران مديري كه پرسيد 
چرا اتفاق مهمي نمي افتد؟ و با تشويق 
حضار هم مواجه شد؛ شروع به نام بردن 
عملكردهاي س��ازمانش ك��رد. يكي از 
گزينه هايي كه ابت��كار روي آن تأكيد و 
توجه فراوان داشت و آن را از افتخارات 
دوران خود مي دانست، احياي جشنواره 
»فيلم سبز« بود اما در حقيقت بايد باز 
هم س��ؤال مديري را پرس��يد پس چرا 

اتفاقي نمي افتد؟! 
در ايران ش��ايد برگزاري جشنواره ها به 
خصوص جش��نواره فيلم ب��ه يك بحث 
روتين و عادي براي مس��ئولان تبديل 
شده است تا جايي كه هر مسئولي به نام 
فرهنگسازي اقدام به راه اندازي جشنواره 
فيلم كرده است. س��ؤال اينجاست اين 
جش��نواره ها چ��ه تأثي��ري در فضاي 
فرهنگي كشورمان داشته اند؟! خروجي 
اين جشنواره ها در عمل چه بوده است؟! 
به غير از اينكه براي چند فيلم معمولي 
رزومه درست كنند و بودجه هاي كشور 
را مص��روف جش��نواره هايي نمايند كه 
بيشتر بيان مسئولان و مديران هستند 

چه دردي از جامعه را دوا كرده اند؟!
اگر بخواهيم جش��نواره ها را زير ذره بين 
نقد ببريم بايد گفت حقيقتاً كم نيستند 
جش��نواره هايي كه تأثير چنداني براي 
فرهنگسازي نداشته اند. مانند جشنواره 
فيلم رش��د ك��ه خروجي آن مش��خص 
نيست و معلوم نيست چه هدفي را دنبال 

مي كند؛ البته گفته مي شود فيلم هاي آن 
كمك آموزشي هس��تند، اما اين فيلم ها 
چقدر به دانش آم��وزان كمك كرده اند؟! 
چقدر آموزش دهن��ده بوده اند؟! هرچند 
قرار اس��ت جش��نواره ها باعث شوند تا 
اين نوع فيلم ها با سياستگذاري ساخته 
شوند و هرچند س��ينماي ايران بيش از 
آنكه سينماي عامه پسند و عمومي باشد 
سينمايي تجربي است، اما به تجربه ديديم 
و مي بيني��م طي اين س��ال ها و نقدهاي 
مكرري كه رس��انه ها گفتند و نوشتند؛ 
عماً جشنواره ها در سينما بي اثر بوده اند 

و دستاوردي قابل قبول نداشته اند. 
خ��ارج از جش��نواره هايي مانن��د فيلم 
سبز،  رش��د و... جش��نواره هايي مانند 
فيلم فج��ر را ه��م داريم ك��ه كاري به 
مردم و مخاطب��ان عام خ��ود ندارند و 
بعد از ص��رف هزينه ه��ا و تبليغات زياد 
خروجي چنداني هم ندارند. جش��نواره 
فيلم كودك و نوجوان هم كه ازسال 61 
به جرگه جش��نواره هاي كشور پيوست 

از همين دست جش��نواره هاي خنثي و 
بي اثر است؛ جشنواره اي كه چند سالي 
در برگزارشدن يا برگزار نشدن آن دعوا 
بود و س��رانجام چند روز پيش شوراي 
ش��هر اصفهان تصميم گرفت دوباره به 
كالبد بي جان و بي رمق اين جش��نواره 
خنثي بدمد؛  البته اين بار طبق تصميم 
شوراي شهر اصفهان از تير ماه سال 96 و 
عيد سعيد فطر جشنواره فيلم كودك و 

نوجوان كليد مي خورد. 
متأسفانه اين جش��نواره طي سال هاي 
قبل كارنامه قابل قبولي نداشته چنانچه 
حتي ص��داي بازيگ��ران و كارگردانان 
مهم��ان را هم درآورده ب��ود و حالا قرار 
است دوباره جش��نواره ناكاراي كودك 
و نوجوان راه اندازي ش��ود؛ جشنواره اي 
كه بيشتر به تعطيات چند روزه اهالي 
سينما در اصفهان شباهت داشته است تا 
يك اتفاق بزرگ هنري و هرچند پسوند 
بين المللي هم به دنبال دارد، اما تاكنون 
حتي خروجي ملي هم نداشته كه بگوييم 

دراين زمينه مؤثر بوده است چه برسد به 
دستاوردهايي در سطح جهاني. رسول 
صدرعاملي هم در مصاحبه اي با گايه 
درب��اره نقش جش��نواره فيل��م كودك 
در پويايي س��ينماي كودك و نوجوان 
گفته است به نظر من جشنواره تاكنون 
نتوانس��ته نقش��ي ج��دي در اين گونه 

سينمايي ايفا كند. 
مريم سعادت، بازيگر سريال »دردسرهاي 
عظيم« در برنامه استاني زنده رود هم با 
گايه نسبت به خروجي نداشتن جشنواره 
فيلم كودك گفته بود چرا در طول سال 
هيچ كدام از فيلم هاي جش��نواره اكران 
نمي شود يا حتي در تلويزيون به نمايش 
گذاشته نمي ش��ود با توجه به اينكه هر 
بار فيلم هاي خارج��ي و داخلي زيادي 
توليد مي شود و در جشنواره ورود پيدا 
مي كنند اما هيچ وقت شاهد پخش آنها 
نبوده ايم. اگر فيلم ها مناسب است بايد 
مانند بقيه فيلم ها آنها را پخش كنند و 
اگر نه پس چرا س��اخته مي ش��وند و به 

جشنواره راه پيدا مي كنند.
متأسفانه جشنواره فيلم كودك و نوجوان 
بدون هيچ محتوايي بيشتر اداي جشنواره 
فجر را در م��ي آورد و مي خواهد جاي پاي 
بزرگ تر خود يعني جشنواره فجر بگذارد 
آن هم بيش��تر در امور هنجارش��كنانه و 
بي هويتي تا بهبود كيف��ي و قوت محتوا. 
درحالي كه گ��روه هدف اين جش��نواره، 
كودكان و نوجوانان است كه بعد از سال ها 
برگزاري جش��نواره اي با نام آنها نيازمند 
به س��ينماي مختص به خود هس��تند نه 
يكسري فيلم هاي مربوط به بزرگسالان كه 

بيشتر جنبه نوستالوژيك دارد!

دستاورد جشنواره ها و احياي دوباره آنها چيست؟!

 »كودك، سرباز و دريا« 
به انتشار رسيد

صلح روايت اصلي كتاب »كودك، سرباز و دريا« 
است كه به  تازگي از سوي كانون پرورش فكري 
كودكان و نوجوانان به انتش�ار رسيده  است. 
كتاب خاطره انگيز »كودك، س��رباز و دريا« كه 
نخستين بار در س��ال 1349 منتش��ر شده بود 
اين روزها پس از ويرايش بار ديگر وارد بازار نشر 
شده است. بر اس��اس اين گزارش، پي ير پسري 
13 س��اله اس��ت كه همراه با مادرش در فرانسه 

زندگي مي كند. 
پدر پي ير در جنگ با آلمان ها كش��ته شده است 
و س��ربازان مردم دهكده آنه��ا را آزار مي دهند. 
نوجوانان دهكده هميشه مي خواهند كاري انجام 
دهند و در مبارزه با آلماني ها شركت داشته باشند، 
اما پي ير با سربازي آلماني كه مخالف جنگ است 
آشنا مي شود و رابطه عاطفي و انساني عميقي بين 

آن دو به وجود مي آيد. 
اين داس��تان را ژرژ ف��ون ويليه نوش��ته و دلارا 
قهرمان عهده دار ترجمه اش بوده است. اين رمان 
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)دوره اول و دوم متوسطه( مناسب است. 

رئي�س جدي�د س�ازمان مي�راث فرهنگ�ي 
صنايع دستي و هنرهاي سنتي را نقطه قوت دولت 
در تحرك اقتصادي جوامع محلي عنوان كرد. 
زهرا احمدي پور كه به عنوان رئيس س��ازمان 
ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري 
منصوب شد، در نشستي با معاونان و مديران اين 
سازمان با اشاره به اينكه سرمايه هاي عظيمي 
در هر سه بخش ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشگري كش��ور وجود دارد، گفت: ما بايد 
تاش كنيم تا مراقبان و محافظان امين و خوبي 

براي اين سرمايه هاي ملي باشيم. 
رئيس سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري با تأكيد بر اينكه انقطاع به وجود آمده 
در چرخه تمدني بايد تكميل و متصل شود، ادامه 
داد: هر كسي كه در اين سرزمين زندگي مي كند 
با فرهنگ بيگانه نيس��ت و ما باي��د عرصه هاي 
فرهنگي را بيش از پيش وارد زندگي مردم كنيم. 
احمدي پ��ور تأكيد كرد: زمين��ه و ظرفيت هاي 
بسيار مناس��بي براي همكاري سازمان ميراث 
فرهنگي، صنايع دس��تي و گردش��گري با ساير 

وزارتخانه ها و دستگاه ها وجود دارد.
وي در ادامه از صنايع دستي به عنوان ظرفيتي 
عظيم براي بهبود وضعيت معيشتي در جامعه 
ياد كرد و افزود: صنايع دستي و هنرهاي سنتي 
در ماه هاي آينده نقطه قوت دولت براي تحرك 
اقتص��ادي و پويايي جوامع محل��ي خواهد بود. 
معاون رئيس جمهور اضافه كرد: ايجاد اشتغال 

پايدار در حوزه صنايع دس��تي و تضمين خريد 
اين آثار منجر به ازدياد جمعيت روستاها و بهبود 

معيشت مردم در اين مناطق مي شود. 
رئيس سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردش��گري همچني��ن پيگيري مس��ائل و 
رفع موانع گردش��گري داخلي و خارجي را از 
جمله اولويت هاي كاري خود دانس��ت و ادامه 
داد:بي ترديد رشد و رونق گردشگري خارجي 
يكي از جدي ترين اثرات اجرايي شدن برجام 
اس��ت. احمدي پور تصري��ح كرد:ظرفيت هاي 
بسياري در حوزه گردش��گري در كشور وجود 
دارد كه سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردش��گري مس��ئوليت بالفعل كردن اين 

پتانسيل را بر عهده دارد. 
در ادامه اين نشس��ت يدالله جعفري، مديركل 
ح��وزه رياس��ت س��ازمان مي��راث فرهنگي، 
صنايع دس��تي و گردش��گري، حض��ور زه��را 
احمدي پور را در رأس اين س��ازمان، فرخنده 
و مبارك دانس��ت و افزود: تمام��ي معاونان و 
كاركنان سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردش��گري آماده همكاري با رياست جديد 
س��ازمان هس��تند. وي همچنين ب��ا آرزوي 
موفقيت براي مع��اون رئيس جمهور و رئيس 
س��ازمان مي��راث فرهنگي، صنايع دس��تي و 
گردش��گري، تصريح ك��رد: ش��رايط و فضاي 
مناسبي براي فعاليت و تاش در هر سه حوزه 

مأموريت سازمان وجود دارد.


